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SW-OS.0012.6.2024 

 

Protokół 

z posiedzenia Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej 

w dniu 31 maja 2024 r.  
 

PROPONOWANY PORZĄDEK POSIEDZENIA: 

 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

2. Omówienie „Raportu o stanie województwa za 2023 rok”. 

3. Omówienie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie przyjęcia 

„Programu ochrony środowiska przed hałasem dla województwa śląskiego”. 

4. Sprawy różne. 

 

Ad. 1. 

Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Bronisław Karasek, 

otworzył posiedzenie Komisji, przywitał wszystkich zebranych, przedstawił skład Komisji.  

Przewodniczący zaproponował dodanie punktu porządku obrad: „Zapoznanie się 

z Raportem z realizacji Programu Ochrony Środowiska dla Województwa Śląskiego do roku 

2019 z uwzględnieniem perspektywy do roku 2024, za lata 2017-2018 oraz za lata 2019-

2020” – przed punktem „Sprawy różne”. Raport został umieszczony w porządku obrad sesji 

Sejmiku 10 czerwca. 

Zmieniony porządek obrad przyjęto jednomyślnie.  

 

PORZĄDEK POSIEDZENIA PO ZMIANACH: 

 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

2. Omówienie „Raportu o stanie województwa za 2023 rok”. 

3. Omówienie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie przyjęcia 

„Programu ochrony środowiska przed hałasem dla województwa śląskiego”. 

4. Zapoznanie się z Raportem z realizacji Programu Ochrony Środowiska dla 

Województwa Śląskiego do roku 2019 z uwzględnieniem perspektywy do roku 2024, za 

lata 2017-2018 oraz za lata 2019-2020. 

5. Sprawy różne. 
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Ad. 2. 

Omówienie „Raportu o stanie województwa za 2023 rok”. 

Dyrektor Departamentu Rozwoju i Transformacji Regionu, pani Małgorzata Staś, 

przedstawiła prezentację dotyczącą „Raportu o stanie województwa za 2023 rok”. 

Wydruk prezentacji stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Bronisław Karasek, 

zapytał o rezultaty funkcjonowania uchwały „antysmogowej”. 

Dyrektor Departamentu Rozwoju i Transformacji Regionu, pani Małgorzata Staś, 

powiedziała, że województwo jest liderem w wydawaniu środków z programów krajowych 

na wymianę źródeł ciepła. 

Zastępca Dyrektora Departamentu Ochrony Środowiska, Ekologii i Opłat 

Środowiskowych, pani Anna Bogusz, dodała, że według raportu dotyczącego jakości 

powietrza działania województwa przynoszą pozytywne skutki. 

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Beata Kocik, przywołała temat 

kontroli i zapytała o ewentualną poprawę sytuacji. Zapytała także o poziom dotacji na OZE. 

Kierownik Referatu ds. planowania w zakresie ochrony środowiska w Departamencie 

Ochrony Środowiska, Ekologii i Opłat Środowiskowych, pani Agnieszka Fitrzyk, 

podkreśliła rolę współpracy ze wszystkimi gminami i ze Śląskim Związkiem Gmin 

i Powiatów również w zakresie kontroli. Dla poszczególnych stref jest określona liczba 

kontroli – gminy to realizują, a z realizacji sporządzają sprawozdania i przedkładają je 

marszałkowi województwa. Brak realizacji działań wskazanych w programie skutkuje 

nałożeniem na gminę kary finansowej przez Wojewódzkiego Inspektora Ochrony 

Środowiska. Zapisano także, że każda gmina ma zapewnić tzw. „ekodoradcę”, do którego 

mieszkańcy mogą zgłaszać się po informacje. 

Dyrektor Departamentu Rozwoju i Transformacji Regionu, pani Małgorzata Staś, 

wyjaśniła, że kwoty dotacji na OZE zdecydowanie wzrosły, a zainteresowanie nadal jest 

duże. 

 

Ad. 3. 

Omówienie projektu uchwały Sejmiku Województwa Śląskiego w sprawie przyjęcia „Programu 

ochrony środowiska przed hałasem dla województwa śląskiego”. 

Dyrektor Departamentu Ochrony Środowiska, Ekologii i Opłat Środowiskowych, pani 

Mirosława Skrzypczak, powiedziała, że opracowanie programu wynika z przepisów 

ustawy Prawo ochrony środowiska. Program ma służyć poprawie klimatu akustycznego 
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w środowisku poprzez określenie działań ograniczających poziom hałasu. Wprowadzono 

konieczność sporządzenia map hałasu w miastach powyżej 100 tysięcy mieszkańców. 

W programie zostały zaproponowane działania w zakresie ochrony środowiska przed 

hałasem do podjęcia w okresie 5 lat, a także długofalowa strategia. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Bronisław Karasek, 

podkreślił, że posiedzenie Komisji służy zapoznaniu się z Programem; pytania i uwagi należy 

przesłać do Departamentu, który przygotuje odpowiedzi, tak aby 7 czerwca na kolejnym 

posiedzeniu Komisja mogła zaopiniować projekt uchwały. 

Kierownik Zakładu Akustyki Środowiska w Instytucie Ochrony Środowiska – 

Państwowym Instytucie Badawczym, pani /…………………/, przedstawiła prezentację 

dotyczącą „Programu ochrony środowiska przed hałasem dla województwa śląskiego”. 

Wydruk prezentacji stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Bronisław Karasek, 

zwrócił uwagę, że będą trudności z wyegzekwowaniem planu, powinny iść za tym także 

pieniądze. 

Przedstawiciel wykonawcy, pan /…………………./, wyraził opinię, że program będzie 

zrealizowany, bo na etapie map zarządca musiał proponować, co będzie robił, i zostało to 

uwzględnione; ponadto jest to opiniowane i wynika z wieloletnich planów finansowych – to 

nie my nagle narzucamy naszą wolę, ale jest to skonsultowane.  

Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pani Beata Kocik, poprosiła 

o przykład konkretnego zalecanego działania. 

Kierownik Zakładu Akustyki Środowiska w Instytucie Ochrony Środowiska – 

Państwowym Instytucie Badawczym, pani /……………….………/, powiedziała, że 

najprostsze działania dają najlepsze efekty, np. poprawa nawierzchni, studzienek, sprawy 

eksploatacyjne dają zmniejszenie hałasu o 3 dB. Większość terenu jest poza 

przekroczeniami, czyli poziomy dopuszczalne są spełnione, ale województwo śląskie jest 

takim rejonem, że jest to przejazd cały czas przez miasto. Działania nie mogą być za bardzo 

wyszukane, muszą być egzekwowalne. Ograniczenie prędkości też powoduje duże 

ograniczenie hałasu. Może też być tak, że normy nie są przekroczone, ale dokuczliwość jest 

bardzo duża. 

Przedstawiciel wykonawcy, pan /………………………./, dodał, że wprowadzenie nowych 

wskaźników zdrowotnych akustycznych, ujednoliconych dla wszystkich krajów spowoduje, 

że skala porównawcza i rozliczanie z efektów będzie prostsze. 
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Członek Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Wojciech Kałuża, zapytał 

o kampanie edukacyjne dla mieszkańców. 

Przedstawiciel wykonawcy, pan /………………..………./, odpowiedział, że niektóre miasta 

miały takie plany. 

Kierownik Referatu ds. planowania w zakresie ochrony środowiska w Departamencie 

Ochrony Środowiska, Ekologii i Opłat Środowiskowych, pani Agnieszka Fitrzyk, 

dodała, że są to zadania „miękkie”. Sama edukacja nie zmieni wartości poziomów, ale ma 

działanie uświadamiające, że hałas to czynnik środowiskowy, który ma wpływ na człowieka. 

Województwo śląskie jest specyficzne, mamy 12 miast powyżej 100 tysięcy mieszkańców 

(inne województwa dwa lub trzy). Sieć drogowa i kolejowa jest gęsta. Mieszkańcy chcą się 

przemieszczać szybko, bo czas jest istotny, ale wiąże się to z emisją i hałasem. Działania są 

różne: zarządcy mają dbać o dobry stan dróg i proponować zmiany w ruchu (np. 

obwodnice), plany krajowe też były pod tym kątem analizowane. Mieszkańcowi nie można 

narzucić np. kupna nowego samochodu z cichym ogumieniem. 

Efekty tego dokumentu będą widoczne za 5 lat. W ministerstwie zwróciliśmy uwagę, że jeśli 

poważnie traktować strefę hałasu w miastach powyżej 100 tysięcy mieszkańców, zarządcy 

muszą realizować te zadania i trzeba je egzekwować. Kar dla zarządców jeszcze nie ma. 

Postępu nie da się zatrzymać, ale trzeba poprawić stan akustyczny środowiska. 

Wcześniej pisaliśmy program ochrony środowiska przed hałasem, ale poza aglomeracjami, 

a wymienione tu 12 miast miało swoje programy. Ustawodawca dokonał zmiany i Sejmik 

przyjmuje jeden program, kumuluje zadania, poddaje opiniowaniu. Wszystkie uwagi, które 

wpłynęły w terminie, zostały uwzględnione. Miasta nie będą już robić swoich programów, 

tylko województwo – co pięć lat. Jest przewidziana sprawozdawczość. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Bronisław Karasek, 

poprosił o przesłanie ewentualnych szczegółowych pytań drogą elektroniczną. Podziękował 

całemu zespołowi za ogromną pracę. 

 

Ad. 4. 

Zapoznanie się z Raportem z realizacji Programu Ochrony Środowiska dla Województwa 

Śląskiego do roku 2019 z uwzględnieniem perspektywy do roku 2024, za lata 2017-2018 oraz 

za lata 2019-2020. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Bronisław Karasek, 

przypomniał, że wszyscy radni otrzymali dokument i jest on uwzględniony w porządku 

obrad sesji Sejmiku. 
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Ad. 5. 

Sprawy różne. 

Przewodniczący Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej, pan Bronisław Karasek, 

poinformował radnych o zaproszeniu na XIX Forum Nowej Gospodarki (13 czerwca). 

Na posiedzeniu Komisji po wakacjach ustalony zostanie plan pracy Komisji. 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący zamknął posiedzenie Komisji 

Środowiska i Gospodarki Wodnej. 

 

 

 

 

 

Bronisław Karasek 

Przewodniczący 
Komisji Środowiska i Gospodarki Wodnej 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Protokół sporządziła  
Ewa Blondzik 


